
Reporter: Firma pe care o repre-

zentaþi este nouã pe piaþã, fiind

înfiinþatã anul acesta. Care este

obiectul sãu de activitate ºi ce vã

propuneþi sã realizaþi?

Doru Þugui, Victor Gorea: Vido

Projects se ocupã de proiectarea în

ansamblu, a imobilelor. În primul

rând, arhitectura ºi proiectarea

sunt douã lucruri separate, din

punctul nostru de vedere. Arhitec-

tura este ºtiinþa care implementea-

zã arta în construcþii ºi se ocupã de

esteticul a tot ceea ce este constru-

it de om, iar proiectarea este lim-

bajul de comunicare între arhitecþi,

ingineri ºi constructori. Noi ne-am

propus sã oferim servicii de arhi-

tecturã ºi proiectare care sã cuprin-

dã toate aspectele de execuþie

începând de la concept, planuri

generale, structuri, instalaþii pânã

la cele mai mici detalii. Nu le facem

noi pe toate, avem o echipã în spa-

te, dar vãzând ce se întâmplã în do-

meniu ne dãm seama cã sunt foar-

te multe lucruri care nu sunt luate

în calcul de la bun început, iar

atunci când aceste erori ajung în

teren este prea târziu pentru a mai

fi reparate fãrã costuri în plus, timp

suplimentar de execuþie ºi alte in-

convenienþe. Aºadar, în ceea ce

priveºte proiectele noastre, þinem

foarte mult sã venim cu un pachet

de servicii complete care chiar sã

includã tot, deoarece din pãcate,

chiar ºi investitorii individuali, cei

care vor sã îºi facã o casã, îºi calcu-

leazã doar betonul, zidãria ºi încã

alte câteva lucruri, dar ele reprezin-

tã doar începutul investiþiei, deoa-

rece pe lângã structurã mai sunt de

fãcut ºi instalaþiile, mai trebuie sã

avem în vedere ºi costurile cu ame-

najarea etc. Cu alte cuvinte, este
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ANTREPRENORI DIN CONSTRUCÞII PLEDEAZÃ PENTRU AUTOMATIZARE:

"Crizaforþeidemuncã
sevaadânci"
(Interviu cu arhitecþii Victor Gorea ºi Doru Þugui, fondatori ai
companiei Vido Projects)

Sectorul construcþiilor din România duce lipsã de profesioniºti,
care sã manifeste un real interes faþã de proiectele pe care trebuie
sã le execute

(continuare în pagina 12)

Sectorul construcþiilor din România duce lip-
sã de profesioniºti, de la simpli meseriaºi la in-
gineri care sã manifeste un real interes faþã de
proiectele pe care trebuie sã le execute, astfel
încât la final acestea sã nu aibã nicio lacunã,

sunt de pãrere Victor Gorea ºi Doru Þugui,
fondatori ai companiei Vido Projects.
Cei doi arhitecþi au pus bazele firmei în vara
anului curent ºi îºi propun ca prin intermediul
acesteia sã aducã inovare în domeniu ºi o

culturã a responsabilitãþii în raport cu lucrul
bine fãcut.
Potrivit celor doi antreprenori, care ne-au
împãrtãºit, recent, viziunea lor în legãturã cu
aria în care îºi desfãºoarã activitatea.
În primul rând este nevoie ca oamenii, investi-
torii (pornind de la cei care vor sã îºi ridice o lo-
cuinþã, pânã la cei implicaþi în proiecte mai
mari), sã conºtientizeze faptul cã au nevoie de
specialiºti ºi cã un proiect trebuie sã conþinã
pânã la cele mai mici detalii pentru a nu im-
plica, ulterior, costuri ºi timp suplimentar,
sunt de pãrere reprezentanþii Vido Projects.
Nu în ultimul rând, cei doi arhitecþi sunt de pã-
rere cã actuala crizã de forþã de muncã din
construcþii se va adânci, motiv pentru care ar
trebui sã ne îndreptãm atenþia spre
automatizare.

Victor GoreaDoru Þugui
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mult mai ieftin sã faci o modificare

pe hârtie decât pe ºantier. Noi

vrem ca Vido Projects sã devinã un

brand ºi un etalon în ceea ce pri-

veºte arhitectura.

Reporter: Unde vedeþi Vido Pro-

jects într-un orizont de timp de

cinci ani?

Doru Þugui, Victor Gorea: Noi

am înfiinþat firma în iunie 2019 ºi

pânã acum am avut cinci lucrãri

dintre care douã sunt finalizate,

trei în curs de execuþie ºi mai multe

pe care urmeazã sã le începem. În

cinci ani, vedem Vido Projects în

primele cinci firme de profil din

România ºi în primele 50 de com-

panii din Europa, ca portofoliu de

lucrãri, iar pentru asta vrem sã ve-

nim cu inovaþii care sã ajute la

dezvoltarea pieþei. ªtim cã scopul

acesta este realizabil deoarece to-

tul depinde doar de noi ºi de mun-

ca pe care o depunem ºi cu cât ne

strãduim mai mult, cu atât avem

mai multe ºanse de reuºitã.

Reporter: Cât de greu v-a fost sã

pãtrundeþi pe piaþa de profil de la

noi din þarã?

Doru Þugui, Victor Gorea: Nu

este greu sã pãtrunzi pe piaþã, este

mai greu sã te menþii acolo. Noi lu-

crãm de ceva vreme în domeniu,

doar compania este nou înfiinþatã.

Dacã ai niºte principii ºi valori de la

care nu te abaþi, dacã nu deviezi de

la scopul setat, atunci poþi rãmâne

în acest sector. Cu siguranþã, însã,

mai sunt echipe, companii mai

mari, care asigurã aceleaºi servicii

ca ºi noi ºi care au ani buni de ex-

perienþã în spate, aºa cã suntem

determinaþi sã ne axãm pe puncte-

le noastre forte ca sã fim tot mai

buni.

Reporter: Ce îi trebuie unui

(tânãr) antreprenor român ca sã îºi

deschidã o afacere în domeniul în

care activaþi dumneavoastrã?

Doru Þugui, Victor Gorea: Cei

care vor sã îºi deschidã o afacere în

acest domeniu au nevoie de dedi-

caþie ºi încredere în sine, în primul

rând. Noi, oficial, suntem antrepre-

nori, dar mai întâi de toate, suntem

buni specialiºti din domeniu.

Într-adevãr, nu este usor, ne lovim

de birocraþie, dar dacã îþi doreºti,

eºti perseverent ºi îþi faci de la bun

început temele foarte bine, vei ob-

þine ceea ce îþi doreºti. Este nevoie

de devotament ºi de încredere în

sine.

Reporter: Cum caracterizaþi piaþa

construcþiilor din România? Dar pe

cea imobiliarã? Cum anticipaþi cã

vor evolua acestea?

Doru Þugui, Victor Gorea: Noi

vedem piaþa de construcþii de la

noi din þarã (ºi pe cea imobiliarã)

ca pe un copil care are multe de

învãþat. Noi le privim (n.r. piaþa de

construcþii ºi pe cea imobiliarã) ca

pe un pachet, ca pe un întreg pen-

tru cã sunt puternic interconecta-

te, una nu se dezvoltã din cauza

celeilalte. Constructorii nu îºi per-

mit sã facã unele lucruri din cauza

beneficiarilor, beneficiarii se tem

sã investeascã din cauza construc-

torilor. Ne aºteptãm, totuºi, ca

acestea sã evolueze spre bine

pentru cã tot mai multã lume a

început sã conºtientizeze faptul cã

au nevoie de un proiect bun cu

detalii exacte pentru fiecare etapã

a construcþiei.

Reporter: Care sunt segmentele

pieþei pentru care, în prezent, se

construieºte cel mai mult în þara

noastrã?

Doru Þugui, Victor Gorea: Rezi-

denþialul este segmentul unde ve-

dem cea mai mare activitate din

sector. Din punctul nostru de ve-

dere, spaþiile de retail sunt suficien-

te, iar acum trebuie ca, din punct

de vedere urbanistic, sã fie totul

puþin mai bine organizat. De clãdiri

de birouri va fi nevoie în perma-

nenþã, de hoteluri la fel, dar de

unele proiectate cu seriozitate ºi

bine puse la punct. În oraºe, avem

nevoie, mai degrabã, de foarte

multe parcãri, parcuri, zone verzi.

Reporter: De unde provin cei

mai numeroºi clienþi ai Vido Pro-

jects, din sectorul public sau din cel

privat?

Doru Þugui, Victor Gorea: Unii

clienþi ai noºtri provin din mediul

public, dar cei mai mulþi sunt din

aria privatã.

Reporter: Vedeþi posibilã o even-

tualã extindere a companiei ºi la

nivel regional sau chiar internaþio-

nal?

Doru Þugui, Victor Gorea: Noi

avem lucrãri ºi în þarã, nu doar în

Bucureºti, ºi poate cã în viitor vom

avea ºi câte un reprezentant în fie-

care judeþ al þãrii, spre exemplu,

dar vrem ca nucleul sã rãmânã aici

pentru cã totul, începând de la

concept, trebuie sã plece dintr-un

singur loc.

Reporter: În condiþiile în care nu-

mãrul românilor care muncesc pe-

ste hotare a tot crescut, forþa de

muncã a ajuns sã reprezin-

te astãzi o problemã a

întregului sector de

profil ºi o resursã in-

tens disputatã la ni-

velul acestuia. Vã

confruntaþi ºi dum-

neavoastrã, la nivelul

Vido Projects, cu acest

inconvenient?

Doru Þugui, Victor Gorea: Da,

ne afecteazã criza forþei de muncã

din construcþii, cumva, în mod in-

direct, în sensul în care noi venim

cu idei, cu soluþii ºi ajungem sã

avem "surpriza" cã nu are cine sã o

realizeze, sã o punã în practicã

pentru cã nu sunt oameni calificaþi.

Reporter: Cum plãnuiþi sã rezol-

vaþi aceastã problemã sau cum aþi

procedat? Ce mãsuri consideraþi cã

ar trebui luate?

Doru Þugui, Victor Gorea: Cre-

dem, în primul rând, cã statul ar

trebui sã facã o adevãratã radio-

grafie la nivelul celor care nu au un

loc de muncã ºi sã îi integreze în

câmpul muncii pe cei care nu merg

la serviciu deºi sunt apþi sã o facã.

Trebuie sã fie impusã o disciplinã

din acest punct de vedere. Dacã ne

referim la cei care au emigrat ºi, în

prezent, muncesc în strãinãtate, ne

gândim imediat la condiþiile de pe

ºantierele din strãinãtate, care nu

se regãsesc ºi la noi în þarã, apoi

vorbim, despre disciplina ºi seriozi-

tatea pe ºantier - fiecare om trebu-

ie sã ºtie de la bun început ce are

de fãcut, apoi ajungem ºi la salariu

- în strãinãtate, un muncitor califi-

cat poate câºtiga dublu faþã de cât

câºtigã aici. În concluzie, noi cre-

dem cã, oricum, oamenii vor emi-

gra în continuare ºi nu doar din

România, ci în general, atât timp

cât în alte pãrþi vor exista locuri de

muncã disponibile pentru ei. Este

vorba despre mentalitate aici, iar

noi trebuie sã înþelegem cã o casã

nu se construieºte doar din beton,

fier ºi cãrãmidã. Mai mult, credem

cã noile tehnologii (care necesitã

mai puþinã implicare din partea

factorului uman) reprezintã soluþia

pe termen lung - cei care vor rã-

mâne în þarã nu se vor angaja pe

ºantier, ci din contrã, acest necesar

de forþã de muncã se va adânci

astfel cã este posibil ca în

zece ani "sã cãutãm cu

lumânarea" un zu-

grav. Este foarte im-

portant sã tindem

tot mai mult spre

automatizare, ca sã

reducem dependen-

þa sectorului de facto-

rul uman.

Reporter: Aveþi în vedere parte-

neriate cu universitãþile de profil

din Bucureºti ºi din þarã pentru a

atrage studenþi ºi a-i integra în sis-

tem?

Doru Þugui, Victor Gorea: Cu si-

guranþã pe viitor avem în plan sã

atragem tineri talentaþi care vor

dori sã se implice în procesul de

proiectare de la A la Z.

Reporter: Ce îmi puteþi spune

despre cadrul legislativ din dome-

niu ºi care sunt nevoile sectorului

de construcþii din România? Care

sunt legile de care are acesta nevo-

ie?

Doru Þugui, Victor Gorea: Noi

considerãm cã orice lege este per-

fectibilã. Este nevoie, însã, de o mai

bunã organizare, de o structurare a

personalului din aparatul public,

care ar trebui sã fie format doar din

oameni capabili, cu pregãtire în

domeniu, specialiºti, care sã ajute

ºi sã faciliteze bunul mers al proiec-

telor prin intermediul cunoºtinþe-

lor ºi expertizei.

Reporter: Vã mulþumesc!
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urmare din pagina 10

"În oraºe,
avem nevoie, mai

degrabã, de
foarte multe parcãri,

parcuri,
zone verzi".

Piaþa imobiliarã


